
گروه اقتصادی - جلیل ســالاری در این باره افزود: مصرف بنزین کشور 
در روزهای گذشته اعدادی نظیر ۱۲۷ میلیون لیتر را ثبت کرده است و با توجه به 
میانگین کنونی مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر بنزین در کشور، پیش بینی می کنیم 
این عدد با توجه به پیش رو بودن سفرهای تابستانی و سفرهای ایام اربعین باز هم 
افزایش یابد که نیازمند مدیریت مصرف از ســوی مردم است.روزانه ۸۰۰ هزار 
خودرو از حومه وارد کلانشــهر تهران می شود که بیشتر تک سرنشین هستند و 
مصرف را اضافه می کنند، همچنین بخشی از افزایش مصرف مربوط به استفاده 
از کولر خودروها در تابستان گرم امسال است، البته مواردی نظیر معاینه فنی و ... 
نیز وجود دارد که اگر رعایت شود در مقدار مصرف تأثیرگذار است.معاون وزیر 
نفت در امور پالایش و پخش با اشاره به افزوده شدن سالانه ۲ میلیون خودرو به 
ناوگان حمل ونقل کشور بیان کرد: حجم خودرویی که روزانه به ناوگان حمل ونقل 
کشور افزوده می شود، معادل مصرف یک پالایشگاه و بدون رعایت تناسب عرضه 
و تقاضا است.سالاری تصریح کرد: این تعداد خودرو در شرایطی به ناوگان افزوده 
می شود که هیچ خودرویی از چرخه خارج نمی شود و اگر بخواهیم مصرف این 
تعداد خودروی ورودی را به مصارف پیشین تحمیل کنیم، عدد قابل توجهی است، 
بنابراین نیاز اســت در بحث تعداد خودروی در چرخه، بهینه سازی و مدیریت 
مصرف این خودروها و خروج خودروهای فرسوده، توازنی بین تعداد خودرو و 
مقدار عرضه این خودروها پیش بینی شود که سرمایه ملی کشور سوزانده نشود.

وی درباره وضع استفاده مالکان خودروها از کارت سوخت شخصی گفت: 
با اجرایی شــدن طرح سامان دهی کارت های سوخت جایگاه ها، مقدار استفاده 
مردم از کارت ســوخت شــخصی هم اکنون به بیش از ۶۰ درصد رسیده است. 
طبق قانون بودجه ۱۴۰۲، وزارت نفت موظف شده است مقدار استفاده مردم از 
کارت سوخت شخصی را تا پایان شهریورماه امسال به بیش از ۹۰ درصد برساند.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

میانگین مصرف روزانه بنزین کشور 
به ۱۱۴ میلیون لیتر رسید
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گروه اقتصادی -  معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهوری با اشــاره به 
تدوین نهایی ســازی آئین نامه جدید 
ارزیابی شرکت های دانش بنیان، گفت: 
این آیین نامه بر اساس تجربه و مطالعه ۶ 
ماهه ارزیابی دانش بنیان ها تدوین شده 

و از امروز اجرایی می شود.
دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در نشست خبری "معرفی نظام جدید 
ارزیابــی دانش بنیان هــا" که در محل 
ســاختمان معاونت علمــی برگزار 
شــد، افزود: ارتقای آیین نامه ارزیابی 
و حمایت از شــرکت های دانش بنیان 
موضوع مهمی است؛ از این رو می توان 
ادعا کرد این نشست از اهمیت بالایی 

برخوردار است.
وی بــا بیان اینکه اســاس و پایه 
کل جریان اقتصاد دانش بنیان کشــور 
بر اساس این ارزیابی صورت می گیرد، 
گفــت: معاونت علمی، ســتادهای 
معاونت علمــی و اقتصاد دانش بنیان، 
زیرساخت های توسعه علم و فناوری 

کشــور بر مبنای قانونی مبنی بر قانون 
حمایت از مؤسســات و شرکت های 

دانش بنیان فعالیت می کنند.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه 
معیار دســته بندی شــرکت ها همین 
قانون اســت، ادامه داد: این قانون ۱۰ 
ســال به خوبی اجرا شد، ولی در این 
قانون آیین نامه ای وجود داشت که در 
آن نحوه حمایت ها درج شــده بود و 
دسته بندی ها و تقسیم بندی هایی شکل 
گرفته بود که بسته به نوع تکنولوژی به 

نوع ۱ و ۲ و ۳ تقسیم می شدند. 
وی خاطر نشــان کرد: در ســال 
۸۹ و ۹۰ تعداد ۵۰ شرکت دانش بنیان 
شناسایی شــده بودند، ولی هم اکنون 
۹هزار شــرکت فعالیــت می کنند. در 
حال حاضر ابعاد شــرکت ها، توسعه 
بازار، نقش آنها در بازار و ... با  سال های 
گذشته متفاوت اســت، لذا تصویب 
قانون جهش تولید دانش بنیان لازم بود.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه 
طی این ســال ها بر اســاس تجربه و 

مطالعــه ۶ ماهه، ارزیابی دانش بنیان ها 
مورد بررســی قرار گرفــت، یادآور 
شــد: با همکاری بیش از ۱۰۰ شرکت 
دانش بنیان، دســتگاه های اجرایی این 
حوزه و شورای راهبری دانش بنیان ها 
در این مدت اقدام به ارزیابی آیین نامه 
دانش بنیان ها کردند و  ســعی شــد با 
تجمیع نظرات به ارتقای قانون ارزیابی 
دانش بنیان ها بپردازیم و به این واسطه 
نقاط قــوت توســعه و نقاط ضعف 
پوشــش داده شــود تا در دوره جدید 
معاونــت تاثیرگــذاری  را در اقتصاد 

دانش بنیان داشته باشیم.
به گفتــه وی، مراحــل اجرایی 
این نظام طی شــده و اجرایی و ابلاغ 

می شود.
وی با اشاره به ارزیابی شرکت ها 
در این نظام جدید، گفت:  برای اجرای 
نظام ارزیابی شــرکت ها کارگزارانی 
بودند که یا تجربه کافی نداشــتند و یا 
در شــهرهای دیگر امکان دسترسی به 
آنها نبــود؛ از این رو برای ارزیابی این 

شرکت ها از مجموعه بزرگ پارک های 
علم و فناوری که تجربه فناوری دارند، 
مانند پارک فناوری پردیس و شهرک 
علمی تحقیقاتی اصفهان کمک گرفته 

می شود. 
دهقانی فیروزآبادی گفت: ما در 
آیین نامه جدید بــر مبنای پیچیدگی 
فناوری قضاوت نمی کنیم. درســت 
اســت که این پیچیدگی فناوری یکی 
از پارامترهاســت، اما همه پارامترهای 
ارزیابی شرکت ها نیست. لذا با تعریف 
فهرســت محصــولات، خدمات و 

فرآیندها در نظر گرفته می شود .
وی ادامــه داد: دو ارزش دیگــر 
در این راســتا وجــود دارد که آن هم 
ورودی هــا و خروجی هــای فرآیند 
ارزیابی است. اینکه آن شرکت چقدر 
تاثیــر ملی دارد و در رشــد ملی نقش 

دارد و چند نیروی انســانی متخصص 
واقعی تربیت کرده اســت و چه مقدار 
در توسعه بازار مؤثر بوده و ثروت ایجاد 

کرده است.
دهقانی فیروزآبادی اضافه کرد: 
شــرکت های نوپا کمتر از ۵ سال عمر 
دارند، کمتر از ۵ میلیارد تومان درآمد و 
کمتر از ۱۰ نفر نیروی انسانی دارند که 
این شرکت ها بیشتر به حمایت احتیاج 
دارند. طبق مطالعات صورت گرفته ۸۰ 
درصد کل شرکت های دانش بنیان رقم 
مالیات آنها کمتر از ۱۰۰ میلیارد تومان 

است.
معاون علمــی رئیس جمهوری 
تصریح کرد: جریان حمایت ها طوری 
طراحی شده است که شرکت های فناور 
بیش از ۵۰ درصد خروجی هایشــان 
محصــولات دانش بنیان اســت و از 

جنــس اعتبار مالیاتی اســت که برای 
سرمایه گذاری در مجموعه خودشان 

طراحی شده است.
وی گفــت: ایــن آیین نامه یک 
ماه پیش در جلسه شــورای راهبری 
فناوری های دانش بنیان تصویب شده 
و از امروز اجرایی و ظرف دو تا سه ماه 
آینده از ســامانه جدید آن نیز رونمایی 

خواهد شد.
دهقانــی فیروزآبادی با اشــاره 
بــه ضعــف کارگــزاران ارزیابی ها، 
تصریح کرد: یکی از موضوعات مهم 
ارزیابی، ارزیابی کنندگان شرکت های 
دانش بنیان یا همان کارگزاری ها هستند 
که بعضا موفقیت کافی نداشــته اند و 
یکی از کارهای ما این است که ارزیابی 
شــرکت های نوپا به پارک های علم و 
فنــاوری و مجموعه هــای بزرگ که 

سابقه درخشــان و تجربه بلندمدت 
داشــتند، واگذار می شــود.  تاییدیه 
دانش بنیان هــا فقط توســط معاونت 
علمی صادر می شــود، اما ارزیابی ها 
 توســط این مجموعه برگزیده انجام 

خواهد شد.
معاون علمی رئیس جمهوری با 
اشاره به موضوع معافیت های مالیاتی، 
گفت: معافیت های مالیاتی فارغ از اینکه 
شرکت ها چقدر تاثیرگذاری داشتند، 
صرفــا به محصولی داده می شــد که 
تکنولوژی بالایی داشت که این باعث 
شده بود شرکت های محدود نوع یک 
فقط از معافیت  مالیاتی استفاده کنند، اما 
در آیین نامه جدید تمامی شرکت های 
نوپا برای محصولات دانش بنیان خود 

از معافیت مالیاتی استفاده می کنند.
قانــون  در  داد:  ادامــه  وی 

جهش تولید دانش بنیان ســال ۱۴۰۱ 
معافیت های مالیاتی دارای سقف بود؛ 
یعنی اگر شــرکتی ۲۰۰ میلیارد تومان 
درآمد داشــت، ۱۰ میلیــارد تومان آن 
شــامل معافیت می شد. اما اگر بیش از 
این رقم شــرکت درآمد داشت، دیگر 

مالیاتی اضافه نمی شد .
وی ادامــه داد: در قانون جدید از 
اعتبار مالیاتی استفاده می شود که همان 
معافیت مالیاتی بــوده و در آیین نامه 

جدید هدفمند شده است.

معاون علمی رئیس جمهوری خبر داد:

اجرای آیین نامه جدید ارزیابی دانش بنیان ها 

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- جلال رشیدی 
کوچی با اشــاره به آثار واردات خودرو 
در بــازار و ضرورت تعیین تعرفه های 
متعارف برای خودردهای وارداتی، بیان 

کرد: پیرامون تعرفه هایی که اکنون دولت 
برای واردات خودرو تعیین کرده است، 
ســود بازرگانی در اختیار خود دولت 
است  اما مجلس نسبت به حق گمرکی 
می تواند ورود داشته باشد. تعریف سود 
بازرگانی  کنونی مقداری کج سلیقگی 

بود. مجلس موافق  پلکانی کردن تعرفه 
خودروهای وارداتی است.

وی در ادامه اظهار کرد: به عبارت 
دیگر افرادی کــه می خواهند خودرو 
گران قیمت تری سوار شوند باید تعرفه 
بیشــتری پرداخت کننــد. افرادی که 

خودرو اقتصادی نیز ســوار می شوند 
باید تعرفــه کمتری بپردازند. در تعرفه 
های پیش بینی شــده همه با یک نگاه 
دیده شــده اند. حتی خودروهای ارزان 
قیمت نیز باید ۹۰ درصد تعرفه بپردازند 

که رقم بالایی است.
نماینده مردم مرودشت در مجلس 
شــورای اسلامی، تصریح کرد: عملا با 
تعرفه های پیش بینی شده خودروهای 
صفــر کیلومتر با قیمت های ۱۰ الی ۱۵ 
هزار دلار به ۳۰ الی ۳۵ هزار دلار  رسیده 
که اکنون نیز موجود اســت و قیمت ها 
زیــر یک و نیم میلیارد نمی آید. از نظر 
بنده دولت باید در تعرفه های پیش بینی 
شــده تجدید نظر کند. تعرفه ها باید بر 
اساس قیمت خودرو و نه حجم موتور 
در نظر گرفته شود. مثلا فردی که قصد 
واردات خــودرو ۱۰۰ هــزار دلاری 
دارد بایــد ۱۰۰ درصد تعرفه بپردازد اما 
فــردی که می خواهد خودرو ۱۰ هزار 
 دلاری وارد کنــد، ۱۰ درصــد تعرفه

 بپردازد.
وی در ادامــه تاکید کــرد: اگر بر 
اساس قیمت خودرو تعرفه تنظیم شود، 
قطعا واردات خودرو اثربخشی بیشتری 
در کاهــش قیمت های بــازار برجای 
خواهد گذاشت. تا به امروز ما در حوزه 
واردات خودرو قانون نداشتیم. این امر 
سبب می شد تا دولت ها سلیقه ای رفتار 
کنند. یک دولت واردات خودرو انجام 

می داد و دولت دیگر خودرو وارد نمی 
کرد.

وی افــزود: مهم ترین اقدامی که 
مجلس یازدهم انجام داد این بود که در 
حوزه واردات خودرو قانون گذاشت. 
همه دولت ها نیز ملزم به اجرای قانون 
هســتند و دیگر رفتارهای سلیقه ای در 
بحــث واردات خــودرو کنار می رود. 
حتما واردات خــودرو انجام خواهد 
شد. دولت می تواند نقش تسهیل گری 
زیادی در انجام واردات خودرو داشته 

باشد.
محموله خودروهای وارداتی 

را متوقف نکرده ایم
رئیس ســازمان ملی استاندارد در 
پاســخ به اینکه آیا تاکنون برندی برای 
واردات با مشــکل مواجه شده؟ گفت: 
تــا امروز هیچ برنــدی از خودروهای 
وارداتی به دلیل عدم تایید سازمان ملی 

استاندارد ایران متوقف نشده است.
مهدی اسلام پناه در پاسخ به سوالی 
درباره محموله ای از خودروهای برند 
خارجی که به دلیل مشــکلات مربوط 
به اســتاندارد مجوز ورود به کشور را 
دریافــت نکرده اند، گفت: این خبر در 
ذات، خبر غلطی است. به نظر من برخی 

دنبال حواشی هستند.
وی افزود: سازمان ملی استاندارد 
به عنوان یک سازمان فنی و تخصصی 
که در بین سازمان های کشور مرجعیت 

دارد و تنها پایگاه اطمینان بخشی به کالا 
و خدمات است، موضوع آن در مواجهه 
بــا هر کالا و خدمتی اطمینان بخشــی 
اســت. رئیس سازمان ملی استاندارد با 
بیان اینکه این ســازمان برای واردات 
میلیون هــا خودرو تســهیلگری کرده 
و هم اشــخاص حقیقی و هم حقوقی 
می تواننــد واردات خــودرو را انجام 
دهند، گفت: واردات خودرو می تواند 
مطابق مواردی که در فرآیندهای قانونی 
در مجلس یا دستگاه اجرایی تصویب 

شده، انجام شود.
وی در پاســخ به اینکه آیا تاکنون 
برندی برای واردات با مشــکل مواجه 
شــده؟ گفت: تا امــروز هیچ برندی از 
خودروهای وارداتی به دلیل عدم تایید 
سازمان ملی اســتاندارد ایران متوقف 
نشــده اســت. لزوما همه تاییدیه های 

واردات مربــوط بــه ســازمان ملی 
استاندارد نیست.اســلام پناه در پاسخ 
بــه اینکه آیا دســتورالعمل های کیفی 
خودروی وارداتی با خودروی داخلی 
متفاوت اســت؟ گفت: این تفاوت به 
خاطر تفاوت ظرفیت ها و قابلیت های 
متفاوت در داخل و خارج کشور است. 
روشــن است که ما در ایران نمی توانیم 
پورشــه تولید کنیم. اما دســتورالعمل 
واردات بــا ده ها بند و تبصره تصویب 
و ابلاغ شده است. علاوه بر آن سازمان 
ملی استاندارد چند مورد بخش نامه هم 

ابلاغ کرده است.
وی افــزود: قســمت عمــده 
اســتانداردها به عنوان زبان مشــترک 
تجــارت بیــن کشــورهای عضو به 
اشــتراک گذاشته می شــود. بنابراین 
استانداردها یعنی حداقل ها که یکسان 

است. اختلاف بر ســر استانداردهای 
کارخانه ای و آپشــن های رقابتی است 
که می تواند رضایت مشــتری را جلب 
کند که این موارد در کشورهایی که در 
فضــای رقابتی تولید و فروش می کنند 

بیشتر است.
اســلام پناه با بیان اینکه در بحث 
واردات باید به جای نشان دادن بخش 
حاکمیتــی، باید بنگاه های تولیدی را با 
مطالبه عمومی برای جهش تولید کیفی 
مواجه کنیم، تصریح کــرد: همه چیز 
قهری نیســت و بلکه بخشی ذائقه ای 
اســت. اما وقتی انحصار ایجاد می شود 
و تفاوت قیمــت وجود دارد، مصرف 
کننده به صف خرید همین خودروهای 
بی کیفیت می رود. چرا که انحصاری و 
غیررقابتی است و تفاوت قیمت ایجاد 

می کند.

رشیدی کوچی عضو کمیسیون امور داخلی کشور:

واردات خودرو حتما انجام 
خواهد شد

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مجلس یازدهم بحث 
واردات خودرو را قانونمند کرد و دیگر شاهد برخوردهای سلیقه ای در این حوزه نبوده و قطعا واردات خودرو نو و 

کارکرده انجام خواهد شد.

گــروه اقتصــادی - رئیس 
اتــاق اصناف ایران از چهار اشــکال 
اساســی بر بخشــنامه بانک مرکزی 
مبنی بر دریافــت کارمزد از تراکنش 
کارتخوان هــای صنفی خبــر داد و 
ضمن مخالفت با این بخشــنامه، راه 
کار رفع گلایــه مندی اصناف از این 
بخشنامه را در تاسیس بانک اصناف 

دانست.
میزان کارمــزد خدمات بانکی 
ریالــی و الکترونیــک در پنجــم 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ توسط هیئت 
عامل بانک مرکزی تعدیل شد و برخی 
موارد نیز مشــمول تعیین و تعریف 
کارمزد جدید شــد. به این ترتیب )و 
به موجب ردیف ۲۸ جدول پیوست 
شــماره ۲ بخشــنامه فوق الذکر،( از 
چهارم تیر ماه ۱۴۰۲از دارنده دستگاه 
کارتخوان )واحد صنفی( به ازای هر 
تراکنش تا ســقف ۶ میلیون ریال از 
دســتگاه کارتخوان در هنگام خرید، 
مبلغ ۱۲۰۰ ریال اخذ می شــود و این 

مقــدار برای تراکنش هــای بالاتر از 
۶میلیون ریال، دو ده هزارم )۰.۰۰۰۲( 
مبلغِ تراکنش  است. اما به عقیده رئیس 
اتاق اصناف ایران، وضع این مصوبه 
دارای چند اشــکال اساسی است که 

مبنای آن را زیر سوال می برد.
جانبه  یــک  تصمیم گیری 

بانک مرکزی
حســین طاهرمحمــدی چهار 
اشــکال برای این بخشنامه برشمرد 
و گفت: نخستین اشکال آن است که 
مطابــق مــواد )۲( و )۳( قانون بهبود 
مستمر محیط کسب و کار مصوب ۱۶ 
بهمن ماه ۱۳۹۰، دستگاه های اجرائی 
مکلفند هنــگام تدوین یــا اصلاح 
مقــررات، بخشــنامه ها و رویه های 
اجرائی، نظر تشــکل های اقتصادی 
ذیربط را اســتعلام کنند. حال آن که 

بانک مرکزی برای اخذ کارمزد به طور 
یک جانبه و بــدون اخذ نظر از اتاق 
اصناف ایران تصمیم گرفته اســت و 
چنین اقدامی، آشکارا خلاف نص و 

روح قانون فوق است.
اخذ مالیات پنهان از اصناف

وی افزود: اشــکال دوم به اخذ 
مالیاتِ پنهــان از اصناف برمی گردد. 
توضیح آنکه، شاید در نگاه اول مبالغ 
کارمزد تراکنش های کارتخوان، فاقد 
اهمیــت به نظر آیــد لیکن مجموع 
مبلغی که در طول یکســال از برخی 
از واحدهای صنفــی با توجه به نوع 
کسب وکار آنان دریافت می شود، قابل 
توجه اســت و چنین مبالغی به اغلب 
خرده فروشی ها )که بخش عمده ای از 
واحدهای صفی سراسر کشور را در 

بر می گیرد( تحمیل می شود.

به گفتــه طاهرمحمدمی، کافی 
اســت به این نکته توجــه کنیم، در 
وضعیــت فعلی که اصناف کشــور 
با فشــار اقتصــادی و کاهش درآمد 
دســت وپنجه نــرم می کننــد و در 
کنــار آن، ناگزیر بــه پرداخت انواع 
هزینه های قانونــی از جمله مالیات، 
عوارض شهرداری، تأمین اجتماعی 
و … هستند، اخذ چنین کارمزدهایی، 
چه فشار مضاعفی را به جامعه صنفی 

وارد می کند.
فرمول تعداد محور به جای 

مبلغ محور!
وی ادامــه داد: اشــکال ســوم 
آن اســت که فرمــول مصوبه فوق 
غیرعادلانــه اســت چرا کــه عمده 
فشــار بر دوش آن دسته از واحدهای 
صنفی  قــرار خواهد گرفت که تعداد 

فروش هــای آنــان زیاد ولــی مبالغ 
فروش هایشان اندک است.

خدمات یک طرفه واحدهای 
صنفی به بانک ها

طاهرمحمــدی تصریــح کرد: 
اشــکال چهارم آن است که بانک ها و 
شرکت های PSP در مقابل هیچگونه 
خدمت یا امتیازی به واحدهای صنفی 
ارائه نمی دهند. واحدهای صنفی اما 
دو آورده مهــم بــرای بانک ها دارند: 
اولاً حتــی پیش از وضــع کارمزد بر 
تراکنش های کارتخوان، شرکت های 
پشــتیبان به دلیل استفاده از پول های 
راکــدِ کارتخوان هــا )حتی به مدت 
چند ســاعت( ســودهای سرشاری 
کســب می کردند؛ به همین دلیل بود 
کــه در صورتی که یک واحد صنفی 
تراکنش هــای چندانــی از طریــق 

کارتخوان خود انجام نمی داد، شرکت 
تأمین کننــده، اقدام بــه جمع آوری 

دستگاه کارتخوان می کرد.
وی افــزود: ثانیاً با مصوبه بانک 
مرکــزی و اخذ کارمــزد از تراکنش 
کارتخوان، شرکت های PSP اکنون 
علاوه بر استفاده از رکود پول، از محل 
کارمزد نیز ســود فراوانی می برند. در 
مقابل اما، باید پرســید که بانک ها و 
شــرکت های PSP چــه امتیازات 
و آورده ای بــه واحدهــای صنفی و 

کسب وکارها ارائه می کنند؟!
دو پیامد منفی و راه کارهای 

کاهش گلایه مندی اصناف
طاهرمحمــدی در ادامــه بــه 
پیامدهــای ناشــی از ایــن تصمیم 
اشــاره کرد و گفت: اخــذ کارمزد از 
تراکنش های کارتخوان و پرداخت آن 

به شرکت های تأمین کننده، دو نتیجه 
احتمالی را در پی خواهد داشــت: در 
حالت اول، این امکان وجود دارد که 
اصنــاف مبالغ فوق را به قیمت کالا یا 
خدمــات اضافه کنند که نهایتاً چنین 
وجوهی بــر دوش آحاد جامعه قرار 

خواهد گرفت.
وی افــزود: در حالــت دوم، 
اصنافــی که اقدام بــه افزایش قیمت 
نکننــد، ناگزیرند از جیبِ خود مبالغ 
کارمــزد را پرداخت کنند که این رقم 
بطورمثال )البته با در نظر گرفتن نوع 
کسب وکار( برای یک واحد صنفی که 
روزانه ۱۰۰ تراکنشِ کمتر از ۶ میلیون 
ریال انجام می دهد، ســالانه حدود ۵ 

میلیون تومان خواهد بود.
مثال بالا نشــان می دهد متضررِ 
اخذ کارمزد جامعــه صنفی و برنده 

اصلی آن، شــرکت های تأمین کننده 
دســتگاه های کارتخــوان هســتند. 
به عــلاوه، بــا توجــه به اینکه حجم 
انبوهــی از ایــن مبالغ نــزد بانک ها 
همیشه به صورت ثابت باقی می ماند، 
سود قابل توجهی عاید شبکه بانکی 

می شود. 
بــا لحــاظ ایــن توضیحات 
طاهرمحمــدی به پرسشــی مبنی بر 
راه کار حل مشــکل و کاهش گلایه 
مندی اصناف این چنین پاســخ داد: 
اگر قرار باشد که کارمزد تراکنش های 
کارتخوان توســط جامعــه صنفی 
به حســاب شــرکت های PSP و 
بانک هــا پرداخت شــود، چرا منافعِ 
چنین کارمزدهایــی به خودِ اصناف 
برنگردد؟! از این جهت است که اتاق 
اصناف ایران معتقد به تشــکیل بانک 
اصناف بوده و از محل منابعی که خودِ 
اصناف تأمین کننده آن است، اقدام به 
رفع نیازهای مالی و اقتصادی جامعه 

صنفی کند.

رییس اتاق اصناف ایران مطرح کرد:

چهار اشکال بر بخشنامه بانک مرکزی مبنی بر دریافت کارمزد از تراکنش ها

مهــم ترین اقدامی که مجلس یازدهــم انجام داد این بود که در حــوزه واردات خودرو 
قانون گذاشــت. همــه دولت ها نیز ملزم به اجــرای قانون هســتند و دیگر رفتارهای 
ســلیقه ای در بحث واردات خــودرو کنار می رود. حتما واردات خــودرو انجام خواهد 
شــد. دولت می تواند نقش تســهیل گری زیادی در انجام واردات خودرو داشته باشد.

گــروه اقتصادی - طبــق آمار 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران، در خردادماه ۱۴۰۲، ۲۸ درصد 
پروازهای خروجی تاخیر داشــتند و 
متوســط زمان تاخیر پرواز ایرلاین ها، 

به ۹۴ دقیقه افزایش یافت.
براســاس گزارش منتشرشــده 
توسط مرکز اطلاعات و آمار شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، کل 
پروازهای فرودگاه های تحت مالکیت 
شــرکت در خردادماه ۱۴۰۲ نسبت به 
ماه مشــابه سال گذشــته در نشست 
و برخاســت ۲ درصــد و در اعزام و 
پذیرش مســافر ۳ درصد کاهش و در 
ارسال و پذیرش بار و پست ۲ درصد 

افزایش داشته است.
پروازهــای داخلی فرودگاه های 
تحت مالکیت شــرکت در خرداد ماه 
۱۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال گذشته 
در نشست و برخاست ۵ درصد، اعزام 
و پذیرش مســافر ۵ درصد و ارسال و 
پذیرش بار و پســت ۲ درصد کاهش 
داشــته اســت. پروازهای بین المللی 
فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت 
نیز نســبت به ماه مشابه سال گذشته 
در نشســت و برخاســت ۳۲ درصد، 

اعزام و پذیرش مســافر ۱۶ درصد و 
ارسال و پذیرش بار و پست ۱۵ درصد 
افزایش داشته اســت. کل پروازهای 
فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت 
در خــرداد ماه ۱۴۰۲ نســبت به ماه 
گذشــته در نشســت و برخاست ۳ 
درصد افزایش، اعزام و پذیرش مسافر 
۲ درصد کاهش و ارسال و پذیرش بار 
و پست ۲ درصد افزایش داشته است.  
پروازهــای داخلی نیــز در این بازه 
زمانی نسبت به ماه گذشته در نشست 
و برخاست ۱ درصد، اعزام و پذیرش 
مسافر ۵ درصد و ارسال و پذیرش بار 
و پست ۶ درصد کاهش داشته است. 
پروازهای بین المللی نیز در نشست و 
برخاست ۵۰ درصد، اعزام و پذیرش 
مســافر ۴۹ درصد و ارسال و پذیرش 
بار و پســت ۴۸ درصد افزایش داشته 

است.
در خــرداد مــاه ۱۴۰۲ حداقل 
۸۰ درصد نشســت و برخاست کل 
پروازهــا به ترتیــب در د۱۰ فرودگاه 
مهرآباد، مشــهد، شیراز، کیش، تبریز، 
اهــواز، اصفهان، بندرعباس، کرمان و 
خلیج فارس )عســلویه( انجام شده 
اســت. از این میزان حداقل ۸۰ درصد 

نشست و برخاست پروازهای داخلی 
بــه ترتیب در ۱۰ فــرودگاه مهرآباد، 
مشــهد، شــیراز، کیش، اهواز، تبریز، 
بندرعبــاس، اصفهــان، خلیج فارس 
)عســلویه( و کرمــان انجام شــده و 
حداقل ۸۰ درصد نشست و برخاست 
پروازهای بین المللی در پنج فرودگاه 
مشــهد، شــیراز، تبریــز، اصفهان و 

لارستان انجام شده است.
در خردادمــاه ۱۴۰۲، پروازهای 
داخلــی ۹۰ درصــد از کل نشســت 
و برخاســت پروازهای مســافری را 
اختصاص داده اند که حدود ۹۰ درصد 
اعزام و پذیرش مســافر و ۸۰ درصد 
ارســال و پذیرش بار و پست را شامل 
می شود.مسیر مهرآباد به مشهد در این 
بــازه با تعداد ۸۹۶ پرواز، پرترددترین 
مســیر در پروازهای داخلی اســت و 
بیشــترین مسافر در مســیر مشهد به 
مهرآباد بوده است.  در میان پروازهای 
بین المللی هم مســیر نجف به مشهد 
تعداد ۲۰۶ پرواز، پرترددترین مسیر در 
پروازهای بین المللی است و بیشترین 

مسافر نیز در همین مسیر بوده است.
در جدول منتشرشــده شرکت 
فرودگاه ها، نام ۲۰ شرکت هواپیمایی 

فعال آمده اســت که در خردادماه سال 
۱۴۰۲، درمجمــوع ۱۴ هــزار و ۸۲ 
پرواز انجــام داده اند و ۳۸۷۵ پرواز با 
تاخیرهای بیشتر از ۳۰ دقیقه داشته اند؛ 
میزان تاخیــر پروازهــای خروجی 
تاخیــردار، ۳۶۵ هــزار و ۷۰۴ دقیقه 
معــادل ۶۰۹۵ ســاعت و ۲۵۳ روز 
بوده که ۲۸ درصد پروازها را شــامل 
می شــود؛ این در حالی اســت که در 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲، ۲۷ درصــد 
پروازها تاخیر بیش از ۳۰ دقیقه داشتند؛ 
این موضوع نشان دهنده افزایش یک 

درصدی پروازهای تاخیردار است.
متوســط زمان تاخیر پروازهای 
تاخیــردار در خرداد مــاه به ۹۴ دقیقه 
رســید و نسبت به اردیبهشت ۱۴۰۲، 
۱۰ دقیقه افزایش یافت؛ ایرلاین های 
فلای پرشــیا با ۱۳۱، ایران ایر با ۱۲۴، 
وارش با ۱۲۰ کارون با ۱۱۱، چابهار با 
۱۰۳ و آســمان با ۱۰۲ دقیقه،  متوسط 
تاخیرهایشان بیشتر از ۱۰۰ دقیقه بود.

در خرداد ماه ۱۴۰۲ شرکت های 
تابــان، ایرتور و کارون بــا ۴۵، ۳۸ و 
۳۸ درصد بیشــترین و شــرکت های 
هواپیمایی آساجت و ماهان به ترتیب با 
صفر و ۸ درصد در پروازهای برنامه ای 

مسافری، کمترین درصد تاخیرات را 
دارند؛ به عبارت دیگر شــرکت های 
هواپیمایی آســاجت و ماهان بهترین 

عملکرد را داشته اند.
همچنین نســبت به ماه گذشته، 
شــرکت های هواپیمایــی معراج و 
وارش بــه ترتیب بــا ۱۸ و ۱۶ درصد 
افزایــش بیشــترین و شــرکت های 
هواپیمایی قشم ایر، کیش ایر، کاسپین 
و چابهارایــر بــه ترتیب با ۸، ۸، ۸ و ۴ 
درصد کاهش در پروازهای برنامه ای 
مســافری، کمترین تغییر درصد رشد 
پروازهای تاخیردار را دارند؛ به عبارت 

دیگر شرکت های هواپیمایی قشم ایر، 
کیش ایر، کاسپین و چابهارایر بهترین 
عملکــرد را نســبت به ماه گذشــته 
داشــته اند. در بخــش پروازهــای 
باطل شده نیز شرکت های هواپیمایی 
زاگرس و کاســپین با ۷۸ و ۶۵ درصد 
بیشترین و شــرکت های هواپیمایی 
پویاایر و فلای پرشیا با ۳ و ۹ درصد در 
کل پروازهــای دارای مجوز، کمترین 
درصد پروازهــای ابطالی را دارند؛ به 
عبارت دیگر شرکت های هواپیمایی 
پویاایر و فلای پرشیا بهترین عملکرد 

را داشته اند.

متوسط تاخیر پرواز ایرلاین ها به ۹۴ دقیقه افزایش یافت
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